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Vážení členové a členky družstva, 
 
pojďme si shrnout uplynulý rok 2024. Mohu potvrdit, že i tento rok se v Zemědělském 
družstvu Bašnice zapíše k rokům úspěšným. Je bláhové si ale  říci, že uplynulý rok 
2024 byl rokem vyloženě stabilním a bez přibývajících problémů. Jak víte, válka na 
Ukrajině v předešlém hospodářském roce zvedla ceny obilí a dalších potravinářských 
komodit. V roce 2024 došlo naopak na začátku roku k poklesu cen za komodity. Ceny 
vstupů spíše rostly nebo zlevnily jen mírně. V těchto nelehkých dobách  hledáme 
neustále způsoby, jak ušetřit na nákladech a zároveň být nadále úspěšným podnikem. 
Byl to tedy rok turbulentní, ale z hospodářského výsledku družstva je zřejmé, že se 
nám podařilo problémy i v loňském roce vyřešit a za to patří dík všem zaměstnancům 
družstva, ale také i vlastníkům půdy a všem členům družstva. 
Rok 2024 se nezačal vyvíjet pozitivně. 
Jak jistě víte, veškerá úroda ovoce byla zničena extrémními dubnovými mrazy. 
Nebývale silný vpád mrazivého vzduchu ze severovýchodu v období mezi 18.–26. 4. 
2024, kdy teploty klesaly  opakovaně od večerních až do ranních hodin hluboko pod 
bod mrazu nedaly šanci našemu ovoci. Takovéto poškození ovoce mrazy nikdo 
nepamatuje.  
Během loňského jara  poškodily mrazy polní plodiny. Teploty vzduchu ve 2 m klesaly 
až k -7 °C  a nad povrchem půdy i k -10 °C. U ozimé řepky byly poškozené květy, ze 
kterých se  nevyvinuly šešule. Některé již vyvinuté šešule opadly nebo zůstala 
zachována jen část šešule s menším počtem semen. V době žní byly plodiny navíc 
zasažené krupobitím. Propad produkce u ovoce, obilovin a olejnin byl v roce 2024 tedy 
zjevný. 
U pšenice ozimé jsme dosáhli výnosu 7,04 t/ha a u ječmene ozimého, který byl 
poznamenán jarními mrazy a virózami výnos 4,8 t/ha. Výnos máku vyšel 0,6 t/ha. 
Sklizeň  u řepky ozimé byla na loňské podmínky velmi dobrá s to s výsledkem 2,88 t/ 
ha. 
 
U cukrovky i přesto, že poslední odvozy cukrové řepy byly až 12.2. letošního roku byl 
výnos 74,5 t/ ha přepočítané řepy. Tohoto výnosu jsme dosáhli i přes to, že loňský rok 
nepřál cukernatosti. Cukernatost  nakonec vyšla 15,94% za celou kampaň.  
Ceny obilí a řepky v loňském roce v 3.Q mírně stouply. Povedlo se nám uskutečnit 
dobré obchody zejména u řepky ozimé. Musím ale konstatovat, že ceny na burze jsou 
v těchto nepředvídatelných dobách  velmi volatilní. Přáli bychom si proto jejich větší 
stabilitu. 
 
Užitkovost dojnic byla v loňském roce cca o 1,4 l vyšší než v roce 2023. Průměrná 
realizační cena mléka  stoupla  oproti předchozímu roku na 11,30 Kč/l. Dosáhli jsme 
rekordních tržeb za mléko. Jejich hodnota byla 46,1 mil. Kč. 
  
 
Hospodářský výsledek  
 
Loňský rok skončil ziskem ve výši 4048 tis. Kč po zdanění. Tento výsledek lze hodnotit 
pozitivně v těchto nelehkých dobách pro zemědělství. 
 
Díky nižším cenám a nižší produkci v roce 2024 jsou tržby za rostlinné komodity nižší 
o 2,4 mil. Kč. Tržby za mléko jsou naopak vyšší o 3,3 mil. Kč. Klesají naopak příjmy 



z podpor od státu. Oproti tomu jsme získali evropskou kompenzaci za zmrzlé ovoce 
ve výši 3,4 mil. Kč. 
 
 
 
Investice 
 
V loňském roce jsme uskutečnili některé investice a opravy. 
 
Pořídili jsme nový pluh Lemken Diamant 16 V U jako náhradu za stávající pluh stejné 
prověřené značky. Byla provedena oprava příjezdové cesty do objektu v Bříšťanech. 
Ve středisku Bříšťanech bylo realizováno oddělení boxů na krmiva od skladovacích 
prostor v hale v Bříšťanech. Dokončili jsme instalaci fotovoltaické elektrárny o výkonu  
141,4 kWp. 
 
 
Plán na rok 2025  
 
Pro rok 2025 počítáme s přibližně stejnými plochami hlavních plodin. Výměry budou 
upravené podle osevních postupů a bude opět dbáno na dodržování všech 
enviromentálních povinností, které jsou úzce provázané s dotacemi. Dále vycházíme 
z obratu stáda a předpokladu udržení stavů dojnic a užitkovosti. V roce 2025 počítáme 
v plánu s poklesem výkupních cen za cukrovku naopak s mírnějším navýšením u 
výkupních cen u řepky ozimé a obilovin. Produkci ovoce plánujeme na průměrné 
úrovni, pokud nebude ovlivněna mrazem a nestabilním počasím jako v roce 2024. 
 
Do investičního plánu pro rok 2025 jsme zařadili izolaci střechy na produkční stáji 
v Bříšťanech, opravu střechy v Petrovičkách a dále chceme řešit přesun telat 
z problémového teletníku do nových prostor bývalého chléva po býcích v Bašnicích. 
Dále budeme jako v loňském roce pokračovat v nákupu půdy. 
I v letošním roce bude našim cílem dosáhnout dobrého hospodářského výsledku 
družstva, rozvoje majetku a zhodnocení vložených podílů našich členů. 
 
 
V Bašnicích, březen 2025 
 
 
 
 
 
 
 
 
 


